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Z cyklu Przewodniczący Zarządu odpowiada 
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Konkurs UPCYKLING głosujemy 
na najciekawsze prace

Ponad 181,5 mln euro na realizację 
największej w historii Żywiecczyzny inwestycji, 
dotyczącej gospodarki wodno-ściekowej,
czytaj więcej na str. 4-5
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SŁOWO WSTĘPU

Ponad podziałami
Informacja o tym, że Żywiecczyzna otrzyma 181,5 mln 
euro od Komisji Europejskiej pojawiła się tuż przed 
świętami Bożego Narodzenia. Tytuły prasowe brzmia-
ły wówczas „Miły prezent na gwiazdkę”, „Chojna Ko-
misja Europejska”, „Żywiecczyzna dostanie miliony”. 
Po lutowej wizycie w  Żywcu wicepremier Elżbiety 
Bieńkowskiej nadzieja przerodziła się w  pewność. 
Decyzja przekazana, pieniądze będą na pewno. To 
już nie obietnice, to fakty. W woli wyjaśnienia, nie są 
to pieniądze, które dopiero teraz będą „wpompowa-
ne” w Żywiecczyznę. To pokrycie środków na to, co 
dzieje się na terenie 11 gmin powiatu żywieckiego od 
kilku już lat, czyli na realizację projektu „Oczyszcza-
nie ścieków na Żywiecczyźnie – Faza II”. Do tej pory 
finansowanie odbywało się na zasadzie otrzymanej 
wcześniej promesy, czyli przyrzeczenia i potwierdze-
nia, że pieniądze na realizację projektu na pewno będą. 
Dzięki operatywności Związku Międzygminnego ds. 
Ekologii oraz burmistrza Żywca i wójtów gmin udało 

się kredytować inwestycję. I dzięki temu powstawały 
kolejne kilometry sieci wodociągowej oraz kanaliza-
cyjnej. 

Dobra, a nawet bardzo dobra wiadomość jest taka, 
że pieniędzy jest więcej niż planowano na początku 
inwestycji. 

Ale co to właściwie oznacza dla mieszkańców Ży-
wiecczyzny? Efekty projektu „Oczyszczanie ścieków 
na Żywiecczyźnie – Faza II” już są widoczne. Potoki 
i rzeki Żywiecczyzny nie śmierdzą już fekaliami spusz-
czanymi do nich z przydomowych szamb. W wodzie 
zaczyna się pojawiać coraz więcej ryb, a także raki, 
co – w opinii fachowców – jest dowodem na to, że po-
prawia się stan środowiska naturalnego. Mieszkańcy 
Żywiecczyzny korzystają z wygody, jaką daje podłą-
czenie do kanalizacji. Nie muszą się martwić o odbiór 
nieczystości ze swoich gospodarstw. Problemem wielu 
miejscowości na Żywiecczyźnie, zwłaszcza w okresie 
letnim – jest brak wody. Wybudowanie sieci wodo-

ciągowej ten problem praktycznie rozwiązuje. Oczy-
wiście trzeba jasno powiedzieć, że ten rozwój wiąże 
się również z kosztami, jakie w postaci opłat muszą 
ponosić mieszkańcy. Niemniej jednak, takie są teraz 
wymogi, i każdy musi znaleźć środki na to, by nieczy-
stości z jego posesji były odbierane. To nie wymysł, to 
konieczność i przestrzeganie prawa.

Jak słusznie zauważyła minister Elżbieta Bieńkow-
ska podczas krótkiego spotkania z dziennikarzami, 
mieszkańcy naszego terenu być może jeszcze nie zdają 
sobie sprawy z tego, że inwestycja, która dzieje się na 
naszych oczach, jest to jeden z najlepszych pomysłów 
na rozwój nie tylko Żywiecczyzny, ale i całego woje-
wództwa śląskiego. Region zyskuje czyste środowisko, 
skanalizowane i zwodociągowane miejscowości, które 
wkrótce mogą stać się prawdziwym rajem dla tury-
stów nie tylko z województwa śląskiego, ale i z całej 
Polski. Być może niektórym trudno w to uwierzyć, ale 
są w Polsce duże miasta, którym daleko do takiego 
poziomu skanalizowania terenu, jakim może poszczy-
cić się Żywiecczyzna. Stało się to możliwe dzięki wza-
jemnemu zrozumieniu potrzeb, ale też rozsądkowi ze 
strony władz różnego szczebla naszego regionu, które 
umiały dogadać się ponad podziałami.

KONKURS
W  poprzednim numerze naszego pisma „Czyste 
Gminy Żywiecczyzny” ogłosiliśmy konkurs, w któ-
rym pytaliśmy jakie miejsce zostało przedstawione 
na zdjęciu. Poprawna odpowiedz to b) centrum 
Leśnej.
Spośród wszystkich nadesłanych zgłoszeń wyłonio-
no trzech zwycięzców konkursu: 

1. Anna B. z Leśnej 
2. Urszula Ś. ze Złatnej 
3. Kinga B. z Leśnej 

Każdemu zwycięzcy konkursu zostały przesłane 
drogą pocztową nagrody rzeczowe w postaci mate-
riałów promocyjnych Związku. Serdecznie dzięku-
jemy wszystkim za udział w konkursie, zachęcając 
jednocześnie do udziału w kolejnym, który ogłasza-
my w tym numerze.

KONKURS NR 19
Czy na zdjęciu przedstawione jest:

a. Centrum Rajczy
b. Ulica Jana Kazimierza w Jeleśni
c. Rynek w Gilowicach

Odpowiedź na pytanie konkursowe należy przesłać: 

• pocztą na adres: Związek Międzygminny 
ds. Ekologii w Żywcu, ul. Ks. Pr. St. 
Słonki 22, 34-300 Żywiec

lub
• mailem: konkurs@zmge.zywiec.pl

W obu przypadkach na zgłoszeniu należy dopisać 
„Konkurs numer 19”. 

Spośród nadesłanych odpowiedzi Komisja Konkur-
sowa wybierze trzy osoby, do których trafią nagrody 
rzeczowe w postaci zestawów materiałów promo-
cyjnych. Nagrody zostaną przesłane drogą poczto-
wą bezpośrednio do zwycięzców. Lista zwycięzców 
zostanie opublikowana w kolejnym numerze pisma 
„Czyste Gminy Żywiecczyzny”. 

 Termin nadsyłania zgłoszeń: do 30.04.2014r. 
 ZACHĘCAMY DO UDZIAŁU W KONKURSIE!
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Rajcza
Miłośnicy sportu, turystyki i aktywnego spędzania czasu 
koniecznie powinni zajrzeć na nową stronę internetową, 
czyli www.aktywnarajcza.pl, gdzie znajdą wszystkie zapo-

wiedzi wydarzeń odbywających się gminie.

Łodygowice
Od początku marca 40-tu mieszkańców może cieszyć się nowymi zestawami kom-
puterowymi (komputer stacjonarny, monitor plus drukarka), które otrzymali od 
Gminy. Niestety liczba chętnych przekroczyła ilość zainteresowanych osób, dlatego 
Gmina będzie czynić starania o pozyskanie środków w nowym okresie programo-
wania na realizację podobnych projektów. Ponadto w ramach projektu wszystkie 

szkoły zostały wyposażone w 40 nowoczesnych komputerów. 

Z cyklu Przewodniczący odpowiada

Mówi Janusz Michałek, 
Przewodniczący Zarządu 
Związku Międzygminnego 
ds. Ekologii w Żywcu

Wiele ostatnio się 
wydarzyło jeśli chodzi 
o Projekt „Oczyszcza-
nie ścieków na Ży-
wiecczyźnie”…

Ostatnie miesią-
ce obfitowały w  wie-
le emocjonujących 
wydarzeń. Zaczęło 
się 19. grudnia, kie-
dy to dotarła do nas 
informacja o  decyzji 
Komisji Europejskiej, 
przyznającej nam 
181,5 mln euro na do-
finansowanie żywiec-

kiego Projektu. Nasza inwestycja jest jedną z trzech, które 
skorzystały z  unijnego dofinansowania pochodzącego 
z Funduszu Spójności. Projekt „Oczyszczanie ścieków 
na Żywiecczyźnie” należy do tzw. dużych projektów, czyli 
takich, która całkowita wartość (wraz z podatkiem VAT) 

przekracza 50 mln euro. Z uwagi na złożoność takich 
inwestycji są one poddawane dodatkowej weryfikacji i za-
twierdzeniu przez Komisję Europejską. Z kolei projekty 
o mniejszej wartości zatwierdzane są na poziomie naro-
dowym bądź regionalnym. Wszystkie inwestycje, które 
uzyskały dofinansowanie składają się z  szeregu robót 
i są niezwykle złożonymi przedsięwzięciami z dokładnie 
określonym planem funkcjonowania. Moim zdaniem ta-
kie projekty są szansą na uzyskanie konkretnych korzyści 
w wymiarze ekonomicznym oraz ochrony środowiska 
naturalnego. 

Ale wracając do pytania, jak łatwo się domyślić prze-
glądając najnowszy numer Czystych Gmin, największe 
zainteresowanie w  ostatnim czasie na Żywiecczyźnie 
wzbudziła konferencja 24. lutego z udziałem Pani Wi-
cepremier – Elżbiety Bieńkowskiej, podczas której prze-
kazała nam decyzję Komisji Europejskiej. 

A na czym teraz najbardziej skupiają się prace Związ-
ku? 

Mamy już wybudowanych ponad 1072 km sieci kana-
lizacyjnej i 170 km sieci wodociągowej – 90% prac już za 
nami. Jak widać roboty budowlane idą zgodnie z planem. 
Kontrakt realizowany przez Miejskie Przedsiębiorstwo 
Wodociągów i  Kanalizacji – czyli uszczelnienie sieci 
kanalizacyjnej i wodociągowej w Żywcu, również jest 
na ukończeniu, wyremontowano już 19 km kanalizacji 
i 9 km wodociągu. Teraz stoi przed nami wyzwanie, aby 
precyzyjnie ustalić i wdrożyć w życie zasady zarządzania 
wybudowaną infrastrukturą i określić odpowiednie opła-
ty. Udało się już nam wykonać pierwszy krok – w grudniu 

2013 roku, podjęto decyzję o wysokości stawek opłat za 
metr sześcienny ścieków komunalnych w 2014 roku, dla 
Zlewni Żywiec. Teraz pracujemy nad taryfą w Zlewni 
Węgierska Górka. Jest to jedno z  ważniejszych zadań 
stojących przed wszystkimi gminami zaangażowanymi 
w Projekt jak i spółkami operatorskimi. Musimy ustalić 
takie opłaty, aby nie przerosły mieszkańców – jest to dla 
nas priorytet. 

Czy Związek przygotowuje się do sezonu wiosenno-
-letniego i wydarzeń promocyjnych?

Oczywiście jak co roku, będziemy uczestniczyć w im-
prezach gminnych, ale do tego mamy jeszcze trochę 
czasu. Teraz trwa kolejna seria spotkań z mieszkańcami 
w gminach. Pomimo, że w wielu miejscach prace się już 
zakończyły to mieszkańcy wciąż zgłaszają swoje uwagi, 
dlatego we wszelkie możliwe sposoby staramy się wyja-
śniać lub poprawiać zgłaszane usterki i wady. 

Poza tym, u nas nie ma martwego sezonu, cały czas 
się coś dzieje. Wielkim wydarzeniem była przecież już 
wcześniej wspomniana lutowa konferencja. Duże zain-
teresowanie wzbudził również konkurs Upcyklingowy… 

Informacje na temat ilości prac, które zostały 
złożone na konkurs pn. Upcykling – nadaj nowe życie 
starym przedmiotom były imponujące. 

Zgadzam się, 200 prac przerosło nasz najśmielsze ocze-
kiwania. Jesteśmy również zaskoczeni zasięgiem jaki osta-
tecznie miał ten konkurs, ponieważ prace były nadsyłane 
z całej Polski, nawet z terenów nadmorskich (Kołobrzeg). 
Teraz wszystko w rękach internautów, którzy mogą do 
końca kwietnia oddać głos na swojego faworyta. 

W naszych gminach…

Jeleśnia
Na 17 maja 2014 roku za-
planowano w Korbielowie 
redyk. To prawdziwe święto 
owczarstwa. Tego dnia na 
hale wypędzane są owce. 
Turyści, którzy przyjadą 
do Korbielowa będą mogli 
obejrzeć zwyczaje związa-
ne z tradycją pasterską, ale 
również posłuchać dobrej 

góralskiej muzyki.

Koszarawa
Śląski Ośrodek Doradztwa Rolniczego w Częstochowie, Po-
wiatowy Zespół Doradztwa Rolniczego w Żywcu zaprasza 
do korzystania z bezpłatnych konsultacji dotyczących m.in. 
zasad korzystania z funduszy unijnych PROW 2014-2020 
(płatności obszarowe, zalesienia, programy rolno środowi-
skowe, itp.). Konsultacje prowadzone są w czasie pełnienia 
dyżurów w Urzędzie Gminy w Koszarawie w każdy trzeci 

czwartek miesiąca w godz. od 8:30 do 11:00.

Lipowa
Dużym zainteresowaniem cieszył się zeszłoroczny koncert organowy 
w parafii w Lipowej. Jak zapewnił nas wójt gminy Lipowa, Stanisław 
Caputa mieszkańcy również w tym roku mogli będą mogli posłuchać 
wspaniałej muzyki organowej w wykonaniu znakomitych muzyków 

z Krakowa. Planowany termin koncertu to czerwiec 2014 r.

Milówka
W tym roku zostanie otwarty amfiteatr, gdzie będą odbywały się najważ-
niejsze gminne imprezy kulturalne. Uroczyste otwarcie ma nastąpić z okazji 
Dni Milówki, a gwiazdami – co ujawniamy, jako pierwsi – będą najsłynniejsi 
bliźniacy z Milówki, czyli bracia Golcowie ze swoją słynną Golec uOrkiestrą, 

która obchodzi w tym roku jubileusz 15-lecia istnienia.

Radziechowy-Wieprz
Jeśli komuś wydaje się, że Żywiecczyzna to jedynie folklor i muzyka 
ludowa, 17 maja powinien wybrać się do Wieprza, gdzie Gminne 
Centrum Kultury, Promocji i Turystyki zaprasza na koncert „Góral-
ski freestyle”, czyli na prawdziwą gratkę dla miłośników hip-hopu.

Ujsoły
Różne są pomysły na organizację długiego weekendu ma-
jowego na Żywiecczyźnie. 5 maja Gminny Ośrodek Kul-
tury w Ujsołach zaprasza na Rajd Rowerowy. To świetny 
pomysł na aktywne spędzenie czasu wolnego! Zachęcamy 

do uczestnictwa całe rodziny.

Węgierska Górka
2 maja Ośrodek Promocji Gminy Gminy Węgierska Gór-
ka oraz Towarzystwo Edukacji Ekologicznej i Turystycz-
nej „Nickulina” w Rajczy zapraszają na Beskidzkie Święto 
Flagi. O 8:30 kilka grup wyruszy na beskidzkie szczyty, by 
tam umieścić drzewiec z flagą narodową. O 14:30 przed 
halą sportową w Węgierskiej Górce odbędą się koncerty 
zespołów z Żywieccyzny i Śląska Cieszyńskiego. Wspólnie 

odśpiewany zostanie również hymn Polski.

Żywiec
Dla tych, którzy najbardziej na świecie lubią się śmiać – mamy bardzo 
ciekawą propozycję. 9 maja odbędzie się w Żywcu II Konkurs Kabare-
tów Żywiec 2014, natomiast dzień później występ gwiazd polskiej sceny 
kabaretowej – Kabaretu Moralnego Niepokoju. Szczegóły na temat 
obu kabaretowych wydarzeń można znaleźć na stronie internetowej: 

www.mck.zywiec.pl

Gilowice
Regionalny Ośrodek Kul-
tury w  Bielsku-Białej, 
Gminny Ośrodek Kultury 
w  Gilowicach i  parafia 
w  Gilowicach zapraszają 
13 kwietnia do Gilowic na 
największy na Podbeski-
dziu konkurs palm wielka-
nocnych. Słynne gilowickie 
palmy sięgają nawet kilku 
metrów wysokości, są bo-
gato zdobione – przez co 
rozsławiają miejscowość 

na całą Polskę.

Prezentujemy najciekawsze, aktualnie odbywające się wydarzenia na terenie 11–stu gmin.
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 24 lutego odbyła się konferencja związa-
na z zatwierdzeniem przez Komisję Euro-
pejską dofinansowania Projektu „Oczysz-
czanie ścieków na Żywiecczyźnie – Faza 
II” w kwocie ponad 181,5 mln euro na 
realizację największej w historii Żywiec-
czyzny inwestycji dotyczącej gospodarki 
wodno-ściekowej.

Uroczystość przekazania decyzji zaszczyciła swoją 
obecnością Pani Elżbieta Bieńkowska, Wicepremier 
i Minister Infrastruktury i Rozwoju. Decyzję z rąk Pani 
Wicepremier odebrał Pan Antoni Szlagor – Burmistrz 
Miasta Żywca oraz Pan Janusz Michałek – Przewodni-
czący Zarządu Związku.

Podczas konferencji Antoni Szlagor przedstawił hi-
storię Związku oraz omówił realizowaną inwestycję. 
Zwieńczeniem spotkania było wspólne krojenie tortu.

Przypomnijmy, że….
19 grudnia 2013 r. Związek otrzymał decyzję Ko-

misji Europejskiej zatwierdzającą wkład finansowy 
z Funduszu Spójności, zgodnie z którą zwiększa się 
poziom wydatków kwalifikowanych projektu do kwoty 
213 530 166 euro, przy jednoczesnym dofinansowaniu 
w wysokości 181 500 641 euro.

24.02.2014 r. Wielki dzień dla Związku 
Międzygminnego ds. Ekologii w Żywcu i Projektu 
„Oczyszczanie ścieków na Żywiecczyźnie – Faza II”

Prezentacja realizowanej inwestycji, od lewej: Antoni Szlagor, Przewodniczący Zgromadzenia Związku / 
Burmistrz Żywca, Elżbieta Bieńkowska, Wicepremier / Minister Infrastruktury i Rozwoju, Janusz Michałek, 
Przewodniczący Zarządu Związku / MAO Projektu

Uroczyste dzielenie unijnego tortu, na zdjęciu: Antoni Szlagor, Przewodniczący Zgromadzenia Związku / 
Burmistrz Żywca, Elżbieta Bieńkowska, Wicepremier / Minister Infrastruktury i Rozwoju, Janusz Michałek, 
Przewodniczący Zarządu Związku / MAO Projektu, media oraz przedstawiciele lokalnej cukierni
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Inwestycja obejmuje:
• budowę w 11-stu gminach sieci kanalizacyjnej o łącznej długości ok. 1200 km 

wraz z niezbędną infrastrukturą,
• budowę około 200 km sieci wodociągowej wraz z niezbędną infrastrukturą 

w gminach Gilowice, Jeleśnia, Lipowa, Milówka, Radziechowy Wieprz oraz 
Żywiec,

• zaprojektowanie i wybudowanie instalacji suszenia osadów ściekowych na te-
renie oczyszczalni ścieków w Żywcu,

• wykonanie uszczelnienia ok. 20 km sieci kanalizacyjnej i ok. 10 km sieci wodo-
ciągowej na terenie Miasta Żywiec,

• przeprowadzenie prac badawczych i wykonanie prac projektowych dla uszczel-
nień kanalizacji sanitarnej poza Żywcem. 
– Imponuje fakt, że aż 11 samorządów dogaduje się realizując ten projekt. Stąd 

moja obecność w Żywcu” – mówiła wicepremier Elżbieta Bieńkowska. – Wiadomo, 
że każda gmina ma swoje priorytety, swoje zadania. Podstawową zasadą jest praw-
domówność. Zawsze trzeba szczerze mówić o dobrych stronach, ale także o tych 

złych i zagrożeniach. Nie było łatwo dogadać się w sprawie jednej wspólnej taryfy 
dla wszystkich mieszkańców tych gmin. To jest na zasadzie solidarności – dzisiaj 
ja tobie coś, jutro ty mnie – mówił z kolei burmistrz Żywca – Antoni Szlagor. 

– II faza projektu, która zakończy się w 2015 r., to w dużym skrócie: budowa 
1200 km sieci kanalizacyjnej, prawie 200 km sieci wodociągowej z infrastruktu-
rą, 200 pompowni oraz to co mieszkańców najbardziej interesuje – kilkadziesiąt 
tysięcy przyłączy. 

Wywodząca się z Żywca, Małgorzata Skucha, prezes Narodowego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej mówiła, że jest to trudny, bardzo wy-
magający projekt. 

– Nie mówiliśmy głośno o tym, ale nikt do 19 grudnia ubiegłego roku nie był 
pewien, czy Komisja Europejska przyzna te środki. Podjęliśmy ryzyko zaciągając 
ogromne pożyczki, pokazaliśmy, że nie można się bać. Gdybyśmy jednak czekali 
do grudnia, to nie bylibyśmy w stanie spożytkować tych pieniędzy – mówił bur-
mistrz Żywca, Antoni Szlagor. 

Małgorzata Skucha, Prezes 
Narodowego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej 
w Warszawie
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GILOWICE
Leszek Frasunek, wójt gminy Gilowice
Grudniowa decyzja Komisji Europejskiej jest dla 
naszej gminy, jak i dla całej Żywiecczyzny bar-

dzo ważna. Wiemy, że dzięki przyznaniu takiej puli środków, 
możliwy jest większy zakres inwestycji niż planowany był we 
wcześniejszym okresie. Obserwujemy, że nawet sceptycznie 
nastawieni do tej inwestycji mieszkańcy, z czasem przekonują 
się, że naprawdę było warto w nią wejść.

JELEŚNIA
Marian Czarnota, wójt gminy Jeleśnia
Nie ukrywam, że czekaliśmy na tę decyzję, ponie-
waż jest ona poniekąd gwarancją, że zaplanowane 

ukończenie 2 etapu budowy sieci w 5 sołectwach naszej gminy 
zostanie zrealizowane i rozliczone, zgodnie z przyjętym harmo-
nogramem, czyli do końca maja 2015 roku.

KOSZARAWA
Władysław Puda, wójt gminy Koszarawa
Jesteśmy najmniejszą gminą na terenie powiatu 
żywieckiego i  sami nie mielibyśmy szansy na 

wybudowanie sieci kanalizacyjnej, dlatego dobrym pomysłem 
było przed laty przystąpienie do Związku Międzygminnego ds. 
Ekologii, a decyzja Komisji Europejskiej potwierdza tylko, że 
wspólne działanie się opłaca.

LIPOWA
Stanisław Caputa, wójt gminy Lipowa
Są różne drogi rozwoju regionu i państwa polskie-
go. To jedna z nich. A skoro są takie możliwości, 

to należy z nich w pełni korzystać.

ŁODYGOWICE
Andrzej Pitera, wójt Gminy Łodygowice
Decyzja Unii Europejskiej z końca zeszłego roku 
jest dla gminy Łodygowice bardzo ważna z dwóch 

powodów. Po pierwsze zakres rzeczowy realizowanego projektu 
na Żywiecczyźnie, w gminie Łodygowice jest jednym z najwięk-
szych. Ponadto, zwiększone dofinansowanie pozwoli nam już 
teraz poszerzyć zakres rzeczowy o tak zwane „białe plamy”, czyli 
miejsca, które nie były zaplanowane w projekcie podstawowym. 
Poprzez Związek te białe plamy są likwidowane.   

MILÓWKA
Robert Piętka, wójt gminy Milówka
Związek Międzygminny ds. Ekologii w Żywcu 
otrzymał decyzję Komisji Europejskiej zatwier-

dzającą wkład finansowy z Funduszu Spójności, zgodnie z którą 
zwiększa się poziom wydatków kwalifikowanych projektu do 
kwoty 213 530 166 euro, przy jednoczesnym dofinansowaniu 
w wysokości 181 500 641 euro. Część tych środków dotyczy 
zadań realizowanych w gm. Milówka w tym przeprowadzenia 
prac badawczych i wykonania prac projektowych dla uszczelnień 
kanalizacji sanitarnej.

RADZIECHOWY-
WIEPRZ
Grzegorz Figura, wójt gminy 
Radziechowy-Wieprz

Ta decyzja oznacza, że gminy Żywiecczyzny, nie tylko Radzie-
chowy-Wieprz mają szansę na rozwój. Na terenie naszej gminy 
zlokalizowana jest Specjalna Strefa Ekonomiczna i nie wyobra-
żam sobie sytuacji, w której musiałbym powiedzieć któremuś 
z inwestorów, że nie mam sieci kanalizacyjnej, bo to byłby koniec 
naszych negocjacji.

RAJCZA
Kazimierz Fujak, wójt gminy Rajcza
Środki z  Unii Europejskiej to szansa na duży 
rozwój Żywiecczyzny. Ja patrzę na to pod kątem 

– atrakcyjności turystycznej mojej gminy. I wiem, że dzięki wy-
budowaniu sieci kanalizacyjnej, dla turystów nasz teren staje 
się coraz bardziej atrakcyjny. Pensjonaty i kwatery prywatne 
nie będą już odstraszać przyjezdnych przydomowymi szam-

bami, a mogą być zorganizowanie na prawdziwie, europejskim 
poziomie. Teraz wszystko w rękach i głowach ich właścicieli.

UJSOŁY
Tadeusz Piętka, wójt gminy Ujsoły
Dumą Żywiecczyzny, w  tym mojej gminy są 
wspaniałe lasy, bujna zieleń i  czyste powietrze 

– dlatego każda dobra informacja na temat poprawy ekologii 
na naszym terenie cieszy niezmiernie. Tak duże środki z Unii 
Europejskiej są na polską skalę ewenementem, dlatego muszą 
być jak najlepiej wykorzystane. Obserwując realizację projektu 
„Oczyszczanie ścieków na Żywiecczyźnie – Faza II” jestem o to 
całkowicie spokojny.

WĘGIERSKA GÓRKA
Piotr Tyrlik, wójt gminy Węgierska Górka
Budowa sieci kanalizacyjnej w  naszej Gminie 
rozpoczęła się jeszcze przed startem projektu 

„Oczyszczanie ścieków na Żywiecczyźnie”, dlatego u nas wyko-
nano mniej prac niż w sąsiednich gminach. Jednak, biorąc pod 
uwagę, że to na terenie naszej Gminy znajduje się jedna z dwóch 
zlewni, jesteśmy ogromnie zadowoleni z tej decyzji Komisji Eu-
ropejskiej, bo ona gwarantuje wzorcową realizację projektu. 

ŻYWIEC
Antoni Szlagor, burmistrz Żywca
Pobyt Pani Wicepremier Elżbiety Bieńkowskiej 
i wręczenie przez nią dofinansowania w kwocie 

181,5 mln euro na budowę sieci wodociągowej i kanalizacyjnej 
w ramach Projektu „Oczyszczanie ścieków na Żywiecczyźnie – Faza 
II”, jest bardzo dużym docenieniem działań w tym zakresie. Słowa 
wypowiedziane przez Panią Wicepremier na temat tej inwestycji, 
podczas jej wizyty w Żywcu, były wyrażeniem uznania dla wójtów 
Żywiecczyzny, wszystkich osób, instytucji, firm którzy wspierali 
ten projekt. Chciałbym zaznaczyć, że jest to jedna z największych 
inwestycji tego typu w naszym kraju. Projekt „Oczyszczanie ścieków 
na Żywiecczyźnie – Faza II” obejmuje budowę 1,2 tys. km sieci 
kanalizacyjnej i blisko 200 km sieci wodociągowej.

Nie baliśmy się ryzyka
Rozmowa z Przewodniczącym 
Zgromadzenia Związku, 
Burmistrzem Żywca 
Antonim Szlagorem
Niewątpliwe bardzo ważnym wydarzeniem dla Projektu 
„Oczyszczanie ścieków na Żywiecczyźnie – Faza II” była 
wizyta Pani Elżbiety Bieńkowskiej, Wicepremier i Minister 
Infrastruktury i Rozwoju, która przekazała decyzję Komisji 
Europejskiej w sprawie finansowania Fazy II inwestycji. 
Proszę powiedzieć jak udało się uzyskać ponad 181,5 mln 
euro dotacji dla Żywiecczyzny.
To zasługa porozumienia ponad podziałami. Tego, że wspólnie 
z wójtami Żywiecczyzny udało się powołać do życia Związek 
Międzygminny ds. Ekologii, który dysponując świetną kadrą 
fachowców, potrafił przygotować bardzo dobry pod względem 
formalnym wniosek. Ale, co ważne, było w tym bardzo dużo 
odwagi. Nie wahaliśmy się, by zaciągnąć kredyty i realizować 
inwestycję, gdy mieliśmy promesę. Decyzję o przekazaniu pie-
niędzy otrzymaliśmy w grudniu 2013 roku. Gdybyśmy czekali 
bezczynnie do tego momentu, czas na realizację inwestycji 
byłby zbyt krótki, aby ją zrealizować – przypominam bowiem, 
że operowaliśmy w okresie rozliczeniowym 2007-2013 i na 
zakończenie wszystkiego mielibyśmy czas maksymalnie do 
2015 roku. Dzięki rozsądnej polityce Związku oraz wsparciu 
ze strony miasta Żywca i gmin Żywiecczyzny, biorących udział 
w Projekcie, wszystko zmierza do szczęśliwego końca.

Czego spodziewa się Pan po zakończeniu i rozliczeniu Pro-
jektu „Oczyszczanie ścieków na Żywiecczyźnie – Faza II”. Czy 
na obecnym etapie realizacji efekty ekologiczne, społeczne 
czy gospodarcze są już widoczne?
Nasz Projekt jest uznawany za wzorcowy w skali kraju. Inne 
regiony mogą uczyć się od nas, jak współpracować przy re-
alizacji tak dużych inwestycji. Efekt ekologiczny widoczny 
jest coraz bardziej . Proszę mi jednak wierzyć, że najbardziej 
ta praca, która została wykonana w ostatnich latach, będzie 
doceniona w przyszłości, kiedy będziemy jednym z najatrak-
cyjniejszych w Polsce terenów pod względem czystości wód.

W co Pana zdaniem należy inwestować, by uczynić Żywiec 
miastem konkurencyjnym, pod względem nie tylko tury-
stycznym ale i gospodarczym, tak aby inwestorzy nie prze-
nosili się do większych miast tylko chcieli zostać „u nas”?
Żywiec jest terenem bardzo atrakcyjnym turystycznie. Proszę 
wskazać inne miejsce, gdzie mamy takie połączenie – góry 
i jezioro. Naszym mankamentem jest brak dróg dojazdowych, 
dzięki którym dojazd do nas byłby lepszy niż do tej pory. 
Wszyscy z niecierpliwością czekamy na otwarcie drogi S-69, 
która skróci czas dojazdu do Bielska-Białej i na Śląsk. Kiedy 
trasa z Żywca do Bielska będzie zajmować kilkanaście mi-
nut, z pewnością poprawi się również sytuacja, jeśli chodzi 
o nowych inwestorów. Liczymy też na wybudowanie szybkich 
dróg po stronie słowackiej – kiedy Żywiec i powiat Żywiecki 
staną się terenem, przez który będzie przebiegał międzynaro-
dowy tranzyt, z pewnością poprawi się sytuacja ekonomiczna 

naszego regionu. Warto przypomnieć, że wspólnie z wójtem 
gminy Radziechowy-Wieprz Grzegorzem Figurą staramy 
się o rozwój specjalnej strefy ekonomicznej, która powstała 
w Wieprzu. Zdajemy sobie jednak sprawę, że aby ten projekt 
w pełni się udał, w pierwszej kolejności musi poprawić się 
infrastruktura.

Czy ma Pan już jakieś plany na następne ekologiczne in-
westycje
Po zakończeniu fazy II Projektu „Oczyszczanie ścieków na 
Żywiecczyźnie”, kolejnym pomysłem jest faza III. W jej ra-
mach przewidujemy budowę systemu przeciwpowodziowego 
na Żywiecczyźnie, oczyszczenie Jeziora Żywieckiego, wszyst-
kich potoków i rzek, zabezpieczenie przeciwpowodziowe oraz 
zbudowanie infrastruktury turystycznej i rekreacyjnej. Prze-
widywany koszt tej części to ok. 800 mln zł.

Szansa na rozwój Zapytaliśmy wójtów gmin Żywiecczyzny o to co sądzą na temat rudniowej decyzji Komisji 
Europejskiej dotyczącej projektu „Oczyszczanie ścieków na Żywiecczyźnie – Faza II”.
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Konkurs UPCYKLING
głosujemy 
na najciekawsze prace

Miło nam poinformować, że na konkurs Upcykling – czyli nadaj nowe życie starym 
przedmiotom, zorganizowany przez Związek Międzygminny ds. Ekologii w Żywcu, 
wpłynęło ponad 200 prac. Wybór przez Komisje Konkursową najciekawszych pro-
duktów był bardzo trudny, ponieważ nadesłano wiele ciekawych i kreatywnych przed-
miotów. Niemniej jednak zgodnie z zasadami konkursu, Komisja wybrała w sumie 
trzynaście finałowych prac, które prezentujemy poniżej:

Jak zagłosować?
Aby oddać głos na jedną z trzynastu prac, która Twoim zdaniem jest najciekawsza należy wysłać 
maila na adres: konkurs@zmge.zywiec.pl w tytule wpisując UPCYKLING, w treści wiadomości 
należy podać: numer i nazwę wybranej pracy, swoje imię i nazwisko, dane teleadresowe oraz 
nr telefonu kontaktowego. 
Głosowanie na prace potrwa od 15 marca 2014 r. do 30 kwietnia 2014 r. 
Uwaga! Jedna osoba może oddać tylko jeden głos wykorzystując jeden adres mailowy.

Nagrody 
Praca, na którą nadesłana zostanie największa 
ilość głosów otrzyma nowoczesny 32-calowy 
telewizor, pozostałe dwanaście prac otrzyma 
nagrody pocieszenia w postaci odtwarzacza DVD. 

Więcej informacji o konkursie pod nr telefonu: 33 861 28 98 wew. 27 Dział Public Relations. 

1. Zegar ścienny Marilyn Monroe
Autorzy: Aleksandra Steblik (14 lat) oraz Karolina Urbaniak 
(14 lat) 

Uczennice Gimnazjum nr 3 w Żywcu 
Opis przedmiotu: 
Zegar został wykonany z pudełka kartonowego, gazet oraz 
zakrętek z butelek plastikowych. Wskazówki oraz mechanizm 
pochodzą ze starego zegara. Po umieszczeniu baterii zegar 
działa, czyli spełnia funkcję użytkową i dekoracyjną. 

2. Eko – Kopertówka 
Autor: Edyta Mróz z Żabnicy (23 lata)

Opis przedmiotu: 
Torebka została zrobiona z 646 zawleczek od aluminiowych 
puszek. Łączenia elementów wykonane są z nici za 
pomocą szydełka. Podszewka oraz zamek pochodzą 
ze starej spódnicy. Torebka wykonana jest bardzo 
starannie, może służyć jako część garderoby. 

3. Kieszeń na drobiazgi 
Autor: Helena Setla z Radziechów (58 lat) 

Opis przedmiotu: 
Kieszeń wykonana jest z rajstop oraz odpadów różnych przędz. 
Kieszeń jest zarówno funkcjonalna, jak i dekoracyjna. 

4. Lampki ozdobne 
Autor: Patrycja Szczotka z Kamesznicy (15 lat) 

Opis przedmiotu: 
Przedmiot został wykonany ze starych lampek choinkowych, 
piłeczek ping-pongowych. Lampki świecą i mogą pełnić 
funkcję dekoracyjną i ozdobną, nie tylko dla choinki. 

5. Kuferek na skarby 
Autor: Beata Szczotka z Milówki (13 lat) 

Opis przedmiotu: 
Do wykonania kuferka zostały wykorzystane stare, 
kolorowe gazety. Kuferek posiada zamknięcie, jest starannie 
wykończony, spełnia funkcje użytkowe oraz dekoracyjne. 

6. Torebka z gazet 
Autor: Magdalena Filary z Kamesznicy (15 lat) 

Opis przedmiotu: 
Torebka jest wykonana z kolorowych gazet. Posiada również 
uchwyt, który pochodzi ze starego, zniszczonego paska. 
Przedmiot jest pieczołowicie wykonany, przez co jest wytrzymały 
i może pełnić funkcje użytkową, jako część garderoby. 

7. Donica z opony samochodowej 
Autor: Dawid Wierzbinka z Żywca (7 lat) 

Uczeń Szkoły Podstawowej Nr 1 z Żywca 
Opis przedmiotu: 
Donica jest wykonana ze starej opony samochodowej. Każdy 
detal został precyzyjnie wykonany, przez co donica może pełnić 
funkcje użytkową i dekoracyjną w ogrodzie, jak i w domu. 

8. Komplet koszyków 
Autor: Łukasz Gluza z Milówki (16 lat) 

Opis przedmiotu: 
Koszyki zostały wykonane ze starych gazet, a następnie 
pomalowane farbą, dzięki czemu z powodzeniem mogą 
imitować wiklinę. Koszyki są trwałe i estetycznie wykonane, 
mogą pełnić funkcje użytkową i dekoracyjną. 

9. Lampa stojąca 
Autor: Marcin Mieszczak z Kocierza Moszczanickiego (20 lat)

Opis przedmiotu: 
Lampa została wykonana ze starej patery, zepsutej 
lampy oraz zabawek, wszystko jest utrzymane w tonacji 
srebrno-czarnej. Każdy szczegół lampy jest dopracowany 
i z pewnością sprawdzi się w codziennym użytkowaniu, 
jak również może pełnić funkcję dekoracyjną. 

10. Moherowe przedmioty 
Autor: Paulina Reszuta z Bielska – Białej (46 lat)

Opis przedmiotów: 
Mata edukacyjna dla dzieci oraz zabawki (koty, króliki, itp.) 
zostały wykonane z resztek materiałów m.in. filc, moher. 
Wszystkie przedmioty zostały wykonane bardzo starannie 
i estetycznie. Z pewnością mogą sprawić radość niejednemu 
dziecku. Stare, zepsute krzesło odzyskało swoje walory, 
dzięki odpowiednio dobranym kolorom oraz wykończeniu 
siedziska moherowymi „różyczkami”. Krzesło jest bardzo 
wygodne i sprawdzi się w codziennym użytkowaniu. 

11. Kamienne donice 
Autor: Weronika Góra z Zarzecza (5 lat) z pomocą mamy

Opis przedmiotów: 
Kamienne donice zostały wykonane z: wiaderek po farbie, starych 

poszewek na kołdry, części zasłon, szalików oraz śpiochów, a także 
kleju do siatki (który służył do ocieplenia domu). Praca może 
służyć jako osłona do doniczek lub sama donica. Kamienne donice 
zostały wykonane estetycznie i bardzo pomysłową metodą. 

12. Domowe SPA
Autor: Elżbieta Kotus z Kołobrzegu (46 lat)

Opis przedmiotu: 
„Domowe SPA” zostało wykonane z wysuszonych płatków róż, 
które zwiędły oraz plastikowego pojemnika po surowcach, który 
został udekorowany. Wykorzystanie tej pracy jest następujące: 
do wanny z wodą należy wsypać zebrane płatki, dodać 
kilka kropel olejku zapachowego, a następnie dla większego 
relaksu, zapalić świecę dołączoną do zestawu. Jak widać jest to 
niezwykle oryginalny przedmiot, o ciekawym zastosowaniu. 

13. Sofa – drugie życie wanny 
Autor: Uczniowie klasy 2 Zespołu Szkół Budowlano-Drzewnych 
w Żywcu (klasa 2 cT – Technik Urządzeń Sanitarnych) 

Opis przedmiotu: 
Sofa została wykonana ze starej wanny, pianki ze zużytej 
wersalki, resztek materiału oraz starych ubrań. Jest to 
największa gabarytowo, praca jaka wpłynęła na nasz konkurs. 
Sofa jest niezwykle oryginalna, starannie wykonana i trwała. 
Może posłużyć jako mebel w codziennym użytkowaniu.
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Projekt „Oczyszczanie ścieków na Żywiecczyźnie – Faza II”

Instytucja Wdrażająca:
Narodowy Fundusz Ochrony Środowiska

i Gospodarki Wodnej
www.nfosigw.gov.pl

Instytucja Zarządzająca:
Ministerstwo Infrastruktury i Rozwoju

www.mir.gov.pl

Instytucja Pośrednicząca:
Ministerstwo Środowiska 

www.mos.gov.pl

Beneficjent Projektu:
Związek Międzygminny ds. Ekologii w Żywcu

ul. Ks. Pr. St. Słonki 22 • 34-300 Żywiec
tel. (33) 861 28 98 • fax (33) 860 20 53 

www.zmge.zywiec.pl

Spotkania informacyjne 
dla mieszkańców 
Zapraszamy mieszkańców gmin na spotkania informacyjne o Projekcie 
„Oczyszczanie ścieków na Żywiecczyźnie – Faza II”

Związek Międzygminny ds. Ekologii w  Żywcu 
zaprasza mieszkańców gmin na organizowane spo-
tkania informacyjne. Szczegółowy harmonogram 
zebrań jest dostępny na naszej stronie interneto-
wej: www.zmge.zywiec.pl w zakładce Aktualności. 
W spotkaniach uczestniczyć będzie przedstawiciel 

Związku oraz w przypadku gmin, gdzie nadal 
prowadzone są prace wod-kan przedstawiciel 
biura Inżyniera Kontraktu oraz Wykonawcy Ro-
bót, w części spotkań udział weźmie również 
przedstawiciel oczyszczalni ścieków (operatora 
sieci).

Zdrowych i pogodnych Świąt Wielkanocnych
w prawdziwie wiosennym nastroju,
smacznego jajka i pogody ducha

życzą 
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